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Cariere în Drept | Cum a perceput Vasile Țurcan, român din Basarabia,

învațamântul juridic românesc pe care l-a absolvit cu 9,85 și care au fost primele

impresii dupa: ”Raportat la obligativitatea celor doi ani de stagiu, gasirea unui

coordonator este o activitate extrem de anevoioasa, daca ai niște așteptari minime

de la aceasta colaborare: sa fii platit macar cu minimul pe economie conform

Statutului profesiei, sa ai o minima libertate și acces la clienți proprii sau sa

beneficiezi de o îndrumare efectiva, nu doar expusa în contract”

Vasile Țurcan este din Republica Moldova, dar a decis sa studieze Dreptul în România, în cadrul

Universitații „Alexandru Ioan Cuza” din Iași (UAIC).  „Alegerea în favoarea României nu a fost nicidecum

una pragmatica, ci mai degraba emoționala, întrucât mereu am simțit apartenența la valorile culturale

române și identitatea noastra ca popor. Pe parcursul studiilor liceale am încercat sa nu ma gândesc prea

mult asupra viitorului meu, lasând decizia pentru momentul în care voi vedea rezultatele de la Bacalaureat.

În acel moment Dreptul nu a fost unica opțiune, gândindu-ma mai ales la o facultate de informatica

raportat la piața muncii care este mai deschisa spre profesioniștii din acest domeniu.  Cu toate acestea, mai

mult dintr-un impuls pe care nu-l pot explica nici acum, am ales totuși facultatea de Drept, o decizie pe care

nu pot spune acum ca o regret într-o masura considerabila”, marturisește tânarul. 

Între timp și-a finalizat studiile, cu media 9,85, a dat admitere în Barou și activeaza ca avocat, urmând în paralel un

program de master. Dar pâna sa ajunga în aceasta etapa a traseului sau, a parcurs un drum care a implicat, în

primul rând, adaptarea la un alt sistem de învațamânt decât cel cu care era obișnuit și confruntarea cu realitațile de

pe piața muncii din țara noastra.

În dialog cu 

Biz

Lawyer, avocatul a realizat o radiografie a sistemului educațional din domeniul juridic, scoțând în

evidența plusurile și minusurile acestuia. Totodata, a reliefat problemele pe care un absolvent de Drept le poate

întâmpina la intrarea în cariera.

Un sistem de învațamânt cu totul nou

În momentul în care și-a depus actele pentru a intra în rândul studenților de la UAIC, Vasile Țurcan nu era

cetațean român, așa ca i s-a aplicat o procedura speciala de admitere, ca român de pretutindeni. Pentru acest

segment de candidați, instituția ieșeana a alocat un numar limitat de locuri, facând selecția pe baza rezultatelor de

la Bacalaureat.

„Facultatea de Drept este destul de populara în rândul tinerilor, deci selecția a fost una destul de grea, media pe

care am avut-o la examenul de absolvire a liceului a fost de 9,25. Cu toate acestea, în Republica Moldova

examenul de Bacalaureat este structurat în mod diferit. Exista doar patru probe scrise la: limba și literatura româna,

limba straina (engleza în cazul meu), istoria (la profil umanist) și disciplina la alegere (matematica în cazul meu),

fiecare fiind notata conform unui punctaj cu note de la 1 la 10, doar numere întregi. În acord cu structura

examenului, o medie mai mare sau egala cu 9 este destul de rara, în anul 2018 au avut un astfel de rezultat doar

436 din 18.760 de candidați, deci circa 2%. Raportat la aceste statistici, știam ca voi fi cel mai probabil admis la
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orice facultate, inclusiv la drept, deci n-a fost o surpriza”, explica interlocutorul 

Biz

Lawyer.

 

 

Descopera oportunitațile de recrutare de pe LegiTeam! GRATUIT.

 

     

Perioada liceului pe care a petrecut-o în Republica Moldova nu a fost una simpla pentru el, fiind una stresanta, în

care a facut eforturi constante pentru a menține un nivel înalt de pregatire la toate materiile de studiu. „Pe

parcursul studiilor liceale, am participat la numeroase olimpiade republicane (naționale) în domeniul istoriei și

geografiei, punctul forte al acestora, în afara de aspectul pur științific, fiind interacțiunea cu elevi din alte regiuni

ale Basarabiei”, povestește tânarul.

Odata cu începerea facultații, Vasile nu a schimbat doar mediul, venind teoretic într-o alta țara, ci și sistemul de

învațamânt. Astfel ca prima sesiune de examene a fost una neobișnuita pentru el, deoarece s-a confruntat cu un

mod de evaluare cu care nu a mai interacționat pâna atunci, întrucât la Facultatea de Drept din cadrul UAIC

examenele sunt preponderent orale, nu scrise. „ În afara de acest aspect, nu pot spune ca prima sesiune a fost

deosebit de grea, urmatoarele au fost mult mai complexe și solicitante. În general, nu am avut mari dificultați cu

examenele din timpul facultații, în multe cazuri, dupa parerea mea, profesorii nu au fost destul de exigenți, nefiind

o mare problema în a promova fiecare dintre sesiuni. Am absolvit facultatea cu media de 9,85, recunosc ca au fost

materii asupra carora nu m-am aplecat suficient întrucât nu le-am considerat extrem de importante, dar și materii

care mi-au creat repulsie din cauza comportamentului nedeontologic al anumitor cadre didactice (cazuri izolate și

minoritare, dar existente)”, detaliaza interlocutorul 

Biz

Lawyer.

Vasile Țurcan le transmite tinerilor care iau în calcul posibilitatea de a urma studii universitare juridice sa țina

cont de faptul ca pentru a obține o baza teoretica solida, nu doar pentru simpla promovare a examenelor, este

nevoie de o munca constanta și disciplina. „ Doctrina juridica, care este baza studiului în drept, este foarte vasta și,

pentru a o parcurge în mod adecvat, viitorul student la drept trebuie sa fie pregatit sa dedice zilnic un anumit

numar de ore pentru studiu”, precizeaza avocatul.

Tinerilor le este greu sa-și gaseasca un coordonator pentru stagiu

Din punctul sau de vedere, programa de învațamânt din domneniul juridic are destul de multe materii care sunt „în

plus”. „Nu vreau sa ofer exemple concrete, deoarece nu vreau sa indispun pe nimeni din cadrele didactice care

m-au instruit în cei patru ani de licența și un an de master. Pot spune cu siguranța însa ca e nevoie sa se puna un

accent mai mare pe materiile fundamentale. Astfel, materii ca dreptul civil, procesual civil, penal și procesual

penal ar trebui sa fie tratate cu mai multa atenție și rigoare. În acest sens, consider ca e necesara suplimentarea

numarului de cursuri și seminare la toate aceste materii, în detrimentul unor materii opționale, care oricum sunt
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ignorate de catre studenți. În ceea ce ține de caracterul mai aplicat, consider ca latura teoretica a dreptului este

totuși esența facultații, fara aceasta nu se poate îmbrațișa o cariera juridica. Aspectele practice se pot deprinde și

ulterior, e vitala însa pregatirea teoretica bine fundamentata”, argumenteaza tânarul.

De asemenea, este de parere ca plusurile facultații de drept constau în faptul ca, spre deosebire de alte domenii de

studiu din spectrul științelor umaniste, ofera o perspectiva clara asupra viitorului profesional. În afara de carierele

clasice pe care le poate urma doar un absolvent de drept: avocatura, notariat, magistratuta, sunt și domenii în care o

persoana care este licențiata în drept poate fi preferata de un eventual angajator în detrimentul unor absolvenți de

alte facultați. „Cu toate acestea, din perspectiva unui viitor, consider ca Dreptul pierde foarte mult teren în fața

altor domenii de studiu, în special cele din domeniul științelor exacte. Este mult mai facila obținerea unui job care

sa asigure o existența decenta în domeniul tehnologiilor informaționale, ingineriei sau medicinei. Motivul principal

este suprasaturarea pieței cu absolvenți de drept. În prezent, în afara de numeroasele facultați de drept publice din

România, exista o sumedenie de facultați juridice private, despre multe dintre ele nu se cunoaște mai nimic. Toate

universitațile tind sa deschida o facultate de drept, în masura în care mereu exista cerere în rândul tinerilor, care

înca sunt convinși ca este foarte prestigios sa fii absolvent de drept, în detrimentul altor facultați”, completeaza

interlocutorul 

Biz

Lawyer.

De altfel, considera ca problema majora în domeniul juridic este numarul redus de posibilitați în alegerea carierei.

„Daca vorbim strict de avocatura, existența unei obligații de a urma doi ani de stagiu este un anumit impediment în

evoluția avocatului la început de drum. În afara de baroul București, care abunda în oferte de munca și posibilitați

de dezvoltare a carierei, toate celelalte barouri, inclusiv cele relativ mari, se afla într-o anumita criza. Raportat la

obligativitatea celor doi ani de stagiu, gasirea unui coordonator este o activitate extrem de anevoioasa, daca ai niște

așteptari minime de la aceasta colaborare: sa fii platit macar cu minimul pe economie conform Statutului profesiei

de avocat, sa ai o minima libertate și acces la clienți proprii sau sa beneficiezi de o îndrumare efectiva, nu doar

expusa în contract. În legatura cu facultatea, consider ca pregatirea teoretica temeinica e baza, dar totuși este

esențiala explicarea modului de aplicare a noțiunilor teoretice în realitate, ca studenții sa nu se limiteze la

memorarea unor texte de lege, ci sa înțeleaga care este scopul acestor dispoziții și ce finalitate urmaresc”,

nuanțeaza Vasile Țurcan.

Opiniile unor profesioniști care ocupa poziții de     top    în          departamentele juridice ale unor companii

importante, pe platforma www.in-houselegal.ro. Urmarește temele dezvoltate  de     avocați   sau     membri      ai

comunitații In-houseLegal și propune      subiecte.

        

 

Își construiește o cariera în avocatura

În ceea ce privește examenele de primire în profesia de avocat, interlocutorul 

Biz

Lawyer apreciaza ca sunt

nejustificat de facile. „Cu un minim efort, obținerea celor 70 de puncte care asigura admiterea în profesie (cu

minim 10 la fiecare materie) este un deziderat pe care îl poate atinge aproape orice absolvent de drept care este

dipsus sa depuna un minim efort. O astfel de abordare îmi pare greșita, cel puțin la acest moment, facilitând

dobândirea calitații de avocat de catre persoane care nu sunt suficient de bine pregatite ca sa faca fața

responsabilitaților. În cazul meu, nu am întâlnit probleme în timpul examenului, am rezolvat 20/20 de grile la
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penal și procedura penala, care sunt domeniul meu principal de interes, neîntâlnind greutați majore nici la celelalte

materii. Nu pot spune ca nu am avut anumite emoții, nu din cauza riscului de a nu promova, ci mai degraba ca o

reacție normala a organismului la stres. Am ales avocatura în mod conștient și sunt sigur ca voi urma aceasta

cariera, în lipsa unor circumstanțe neprevazute”, detaliaza tânarul.

Totodata, marturisește ca avocatura „din interior” arata astfel cum și-a imaginat-o, bazându-se pe multa munca și

atenție la detalii. „Nu am intrat în profesie cu așteptari similare celor din serialul “Suits” (am vazut doar câteva

episoade, recunosc). Eram convins la început ca nu exista soluții magice pentru orice problema, fapt care s-a

adeverit. Pot spune ca îmi aduce placere ceea ce fac, indiferent daca e vorba de partea de asistare/reprezentare a

clienților în fața organelor de urmarire penala și instanțe sau procesul de redactare a anumitor acte, care uneori este

mai provocator și interesant decât orice alte activitați profesionale. În legatura cu primele impresii, raportat la

natura mea sceptica, nu am fost dezamagit, întrucât e imposibil sa fii dezamagit când nu ai așteptari. Totuși, m-a

surprins și întristat într-o anumita masura nivelul general de pregatire al avocatului român, unii dintre

reprezentanții profesiei nu au abilitațile de baza nici dupa 20-30 de ani de când sunt membri activi ai Baroului”,

subliniaza Vasile.

Chiar daca avocatura este așa cum și-a imaginat-o, fara iluzii, cu aspecte pozitive și negative, și poate afirma ca nu

a fost surprins în vreun anumit fel, Vasile Țurcan este satisfacut de activitațile sale profesionale zilnice și spera ca

va mișca lucrurile macar puțin în direcția buna.

De asemenea, în perioada de stagiu își dorește sa colaboreze în mod armonios cu un coordonator care înțelege

necesitațile unui avocat stagiar și care sa îl poata ghida în direcția corecta, astfel încât calitațile sale bune sa fie

puse în valoare. „Societatea actuala este într-o stare accelerata de modificare, nu neaparat într-o direcție pozitiva.

Perioadele de progres alterneaza cu cele de regres și invers, astfel ca o perioada de cinci ani este prea lunga pentru

a putea aprecia ce se va întâmpla în general cu societatea și cu mine, în particular. Totuși sper sa fiu mult mai

fericit și liniștit sufletește decât sunt acum, indiferent de evoluția profesionala”, încheie avocatul.

                                                         Citește și

→    De vorba cu Corina Oana Mazilu, admisa în primii zece la Facultatea de   Drept a Universitații

„Alexandru Ioan Cuza” din Iași, acum avocat   stagiar: ”Ceea ce ma fascineaza cu privire la aceasta

profesie este ca,   prin ajutorul oferit oamenilor, ajungi sa te descoperi și sa te   redescoperi pe tine însuți”

→          Diana Maria Gogoașa, cel mai mare punctaj la examenul organizat  de       Facultatea de Drept în

anul 2021: Pentru o perspectiva mai   aplicata      asupra profesiilor juridice, consider ca ar fi benefica   

suplimentarea     orelor obligatorii de practica. 60, respectiv 90 de    ore pe an, nu sunt     suficiente pentru

ca un student sa-și formeze o    opinie completa  despre    profesiile juridice

→          Mihai Adelin Lungu, 90 de puncte la examen și zece pe linie:   Notele      n-ar  trebui sa reprezinte

un obiectiv în sine, ci mai   degraba o      consecința a  unei pregatiri serioase, constante, în care   acumulezi

noi     cunoștințe,  înveți sa faci analogii, sa raționezi   și sa aplici      informația învațata  în contexte

practice. Rodul   învațarii nu e nota      finala, ci bagajul  intelectual acumulat, pe   care va trebui sa-l 

preiei     ca atare și sa-l  perfecționezi în viața   profesionala

 →         Alexia Rizoiu, 85 de puncte la examenul organizat de Facultatea de       Drept în anul 2022:

”Cuvântul-cheie în jurul caruia îmi concentrez       activitatea de student este echilibrul. Satisfacția pe care

o  obții  dupa     ce ai reușit sa înțelegi înca un concept sau o  instituție a   dreptului    nu se compara cu

nimic altceva; simți ca ai  mai facut un   pas spre a    deveni profesionistul care îți dorești sa  fii” 
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→       Diana Latiș, 86 de puncte, printre primii intrați în anul 2023: ”La     aceasta facultate, cantitatea de

informație care trebuie asimilata în     timpul scurt al unui semestru este enorma, explicațiile nu sunt    

întotdeauna pe înțelesul nostru. Seminarele sunt cele care mai salveaza     cât de cât situația, în cadrul

acestora putând discuta mai aplicat     teoria predata la cursuri. Practica ne-ar fi cea mai utila”

→   Maria Teodora Busuioc, a noua pe lista anul trecut: ”Este o onoare   pentru mine sa am ocazia sa

întâlnesc persoanele care se afla în miezul   vieții juridice din România, care scriu nu numai doctrina, ci și  

legislație”    
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